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Adaptacja dziecka do przedszkola – co warto wiedzieć i jak 
wspierać malucha?

               Pierwsze dni w przedszkolu to ogromna zmiana w życiu dziecka i całej 

rodziny. Nowe miejsce, nowi dorośli, inne zasady i wiele rówieśników – to wszystko 

potrafi wywołać ekscytację, ale też stres i niepewność. Proces przyzwyczajania się do 

przedszkola nazywamy adaptacją. To naturalny etap, który wymaga czasu, 

cierpliwości i wsparcia dorosłych.

Czym jest adaptacja?

               Adaptacja do przedszkola to proces stopniowego oswajania się dziecka z 

nowym środowiskiem. Obejmuje nie tylko samo przebywanie w placówce, ale też 

nabywanie poczucia bezpieczeństwa, nawiązywanie relacji z nauczycielami i 

rówieśnikami oraz przyzwyczajanie się do nowego rytmu dnia.

Każde dziecko przechodzi ten etap inaczej – dla jednych wystarczy kilka dni, inne 

potrzebują tygodni, a czasem nawet miesięcy, by poczuć się swobodnie.

Co warto wiedzieć o adaptacji?

1. Trudne emocje są normalne – płacz, tęsknota za rodzicami czy niechęć do zostania 

w przedszkolu to naturalne reakcje na zmianę.

2. Proces wymaga czasu – nie należy oczekiwać, że dziecko od pierwszego dnia 

będzie szczęśliwie bawiło się z innymi.

3. Każde dziecko reaguje inaczej – niektóre dzieci szybko nawiązują kontakty, inne 

potrzebują dłuższego okresu obserwacji i dystansu.

4. Ważne jest poczucie bezpieczeństwa – to, jak rodzic i nauczyciel podejdą do 

emocji dziecka, ma ogromny wpływ na przebieg adaptacji.



Rady dla rodziców:

➢ Przygotuj dziecko wcześniej – rozmawiaj o przedszkolu, czytaj książeczki na 

ten temat, odwiedź placówkę przed rozpoczęciem roku.

➢ Ćwicz samodzielność – naucz dziecko prostych czynności, takich jak mycie 

rąk, korzystanie z toalety czy samodzielne jedzenie.

➢ Stwórz rytuały pożegnania – krótkie, spokojne i powtarzalne pożegnanie daje 

dziecku poczucie przewidywalności.

➢ Bądź spokojny i konsekwentny – dzieci wyczuwają emocje rodziców. Jeśli 

rodzic okazuje niepokój, maluchowi też trudniej się rozstać.

➢ Doceniaj wysiłek dziecka – chwal za każdy krok: „Widziałam, że dziś od razu 

pobiegłeś do sali, to było odważne!”.

➢ Nie przedłużaj rozstań – im dłużej trwa pożegnanie, tym trudniej dziecku się 

uspokoić.

➢ Ufaj nauczycielom – pamiętaj, że kadra przedszkola ma doświadczenie i wie, 

jak wspierać dzieci w pierwszych dniach.

Jak długo trwa adaptacja?

Nie ma jednej odpowiedzi – przeciętnie trwa od 2–4 tygodni, ale w niektórych 

przypadkach proces jest dłuższy. Najważniejsze, by nie porównywać swojego 

dziecka z innymi, tylko towarzyszyć mu w jego własnym tempie.



P o d s u m o w a n i e

A d a p t a c j a  d o  p r z e d s z k o l a  t o  n i e ł a t w y ,  a l e  b a r d z o  w a ż n y 

e t a p  w  r o z w o j u  d z i e c k a .  D z i ę k i  w s p a r c i u  i  c i e r p l i w o ś c i 

r o d z i c ó w ,  m a l u c h  u c z y  s i ę  s a m o d z i e l n o ś c i ,  r o z w i j a 

r e l a c j e  s p o ł e c z n e  i  z y s k u j e  n o w e  d o ś w i a d c z e n i a . 

K l u c z e m  j e s t  s p o k ó j ,  z a u f a n i e  d o  w y c h o w a w c ó w  i  w i a r a 

w  t o ,  ż e  d z i e c k o  p o r a d z i  s o b i e  z  n o w ą  s y t u a c j ą .





Poczytajka adaptacyjna

„Pierwszy dzień w przedszkolu”

Zosia miała cztery lata i od dawna marzyła, żeby chodzić do przedszkola. Wyobrażała sobie 

kolorowe zabawki, nowe koleżanki i kolegów oraz panią, która uczy wesołych piosenek.

Ale kiedy nadszedł ten dzień… Zosi zrobiło się troszkę smutno. – „A jeśli mama pójdzie i nie 

wróci?” – pomyślała, mocno trzymając ją za rękę.

Mama przykucnęła obok niej i powiedziała:

– „Zosiu, będę na ciebie czekała po obiedzie. Wrócę na pewno. A ty w tym czasie będziesz się 

bawić i poznawać nowych przyjaciół.”

W sali było dużo dzieci. Niektóre śmiały się i układały klocki, inne siedziały przytulone do misiów. 

Zosia też dostała swojego misia – żółtego pluszaka o imieniu Bubuś.

Pani uśmiechnęła się i zaproponowała:

– „Zosiu, może Bubuś pomoże ci w pierwszym dniu? On też trochę się boi, ale razem z tobą będzie 

odważny.”

Zosia uścisnęła misia i poczuła się spokojniej. Razem z nim podeszła do stolika, gdzie inne dzieci 

rysowały kredkami.

– „Chcesz narysować ze mną domek?” – zapytała dziewczynka o imieniu Lena.

Zosia przytaknęła. Po chwili już obie śmiały się, porównując swoje obrazki.

Kiedy mama wróciła po obiedzie, Zosia wybiegła z sali z uśmiechem.

– „Mamo! Mam nową koleżankę i misia Bubusia. Jutro też chcę tu przyjść!”

Mama przytuliła córkę i szepnęła:

- „Jestem z ciebie bardzo dumna. Każdy pierwszy krok bywa trudny, ale zobacz- poradziłaś sobie 

wspaniale.”



           B a r d z o  w a ż n e  w  w s p i e r a n i u  a d a p t a c j i  j e s t  r ó w n i e ż  

z w r ó c e n i e  u w a g i  n a  k s z t a ł t o w a n i e  o d p o r n o ś c i  p s y c h i c z n e j  

d z i e c k a ,  p o n i ż e j  p r z e d s t a w i a m y  k i l k a  w s k a z ó w e k  d l a  

r o d z i c ó  d o t y c z ą c y c h  t e g o  t e m a t u :

O p r a c o w a ł y :

M a r t y n a  M a t y s i a k

M a g d a l e n a  S t o p a
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